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       NADĚLTE VEČERNÍK, 
NADĚLTE BUDOUCNOST!

PRO OBJEDNÁVKY
 KONTAKTUJTE 

OBCHODNÍ 
ODDĚLENÍ 
REDAKCE

    PŘEDPLATNÉ JAKO DÁREK
           Obdarujte vaše blízké, udělejte radost jim i sobě

Vybíráte dárek pod stromeček pro vaše blízké? 

Vyzkoušejte PŘEDPLATNÉ PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku!

Stačí vyplnit objednávkový formulář 
ve standardním vydání nebo na internetových
stránkách, uveďte sebe jako plátce a my vám doručíme
dárkový certifikát, 
který rozzáří oči
pod stromečkem
těm malým 
i velkým!

PŘEDPLATITELSKÝ KUPÓN

Objednávám předplatné
PROSTĚJOVSKÉHO 

Večerníku na rok 2018



Milé čtenářky, 
vážení čtenáři, 
již doslova za 
dveřmi jsou Vá-
noce, nejkrásněj-
ší svátky v  roce 
a Večerník si pro 
vás opět připra-
vil nabitý vánoč-

ní speciál. Jsem tak strašně rád, že vás 
mohu znovu pozdravit z  tohoto místa 
a  promluvit za celý redakční tým jako 
tak tradičně činím u příležitosti každého 
přídavku. Letos se tak děje za obzvlášť 
příjemné situace, jelikož jsme si připo-
mínali dvacáté výročí založení nejčte-
nějšího regionálního periodika. Ještě víc 
a  tuze rád jsem, že je tomu za stejné si-
tuace a takřka v obdobné sestavě. To jen 
dotvrzuje, jak pevnou značkou na medi-
álním trhu PROSTĚJOVSKÝ Večerník 
nadále zůstává. 
Než přejdete k  samotnému čtení nejen 
této přílohy, ale i celého dnešního vydání, 
které je historicky rekordní a nabízí hned 
neuvěřitelných 160 stran, zkuste se na 
chvíli zastavit a vnímat vánoční atmosfé-
ru. A to zavčas, dokud ji tu máme. Často 
se totiž stává, že si ji příliš ani neužijeme. 
Před Vánocemi jsme v presu, o Vánocích 
se vůbec nezastavíme, protože máme jed-
nu návštěvu za druhou, a najednou je už 
i po Vánocích. Pojďme to ale letos udělat 
jinak. Slibte sami sobě, že alespoň v tom-
to čase budete teď a  tady. Rozhlížejte se 
kolem sebe a sledujte, jak všechno hezky 
svítí, rozjímejte, poslouchejte vánoční 
koledy, sledujte pohádky a vánoční filmy, 
pojídejte cukroví, prostě nenechte se ni-
kým a ničím rušit ani vyvést z míry. Prostě 
si udělejte Vánoce, jaké jsou vám milé. 
A pokud vám i tento sedmnáctý vánoční 
speciál letošního roku zpříjemní tento 
čas, náš úkol byl splněn.
Chtěl bych závěrem všem čtenářům po-
přát příjemné, klidem a pohodou naplně-
né vánoční svátky. Dětem přeji, aby pod 
vánočním stromkem našly to, co si potají 
přály, a nám všem chci přát, aby ten příští 
rok 2018 byl plný lásky, štěstí, lidského 
pochopení a především tolerance..
 Za všechny, co se 
 na tomto díle podíleli 
 Petr Kozák
 šéfredaktor  
 PROSTĚJOVSKÉHO
 Večerníku

úvodní slovo

PF2018
P O U R  F É L I C I T E R

VESELÉ VÁNOCE A DO NOVÉHO ROKU VÁM PŘEJEMEVVVVEEEE SSSELLLÉÉ VVVÁÁÁNNOOOCCCEE AAA DDOO NNNOOOVVÉÉHHHOOO RRRROOOOOKKKKUUUUU VÁM PŘEJEME
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Speciální příloha „PROSTĚJOVSKÉ 
VÁNOCE“.  Vydává: Haná Press s.r.o.. Tiskne: 
Mafra a.s., Pavelkova 7, Olomouc. Šéfredaktor 
a obsahová příprava: Petr Kozák. Redakční 
texty: Michal Kadlec, Martin Zaoral, Aneta 
Křížová, Tomáš Kaláb, Martin Mokroš, Tereza 
Machová. Foto: Michal Kadlec, Josef Popelka, 
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SAMOSTATNĚ NEPRODEJNÉ, vychází 
jako součást PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku 
v pondělí 
18. prosince 2017.
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NEJKRÁSN�JŠÍNEJKRÁSN�JŠÍ
 OBDOBÍ  OBDOBÍ 
 ROKU  ROKU 

Abychom tedy byli přesní, do Štědrého dne chybí už pouhých šest dní. Ovšem už nyní si 

vánočního období užíváme plnými doušky a dokonce drtivá většina z nás na svých tvářích 

naladila úsměvy. Pokud ovšem nestojíme zrovna v dlouhých frontách v obchodech ve snaze 

koupit na posledních chvíli vytoužený dárek pro svého blízkého. Každopádně je tu ale adventní 

období, ve kterém si můžeme dokázat, jak si jeden druhého vážíme a jak se máme rádi. 

Dnešní speciální vánoční příloha PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku je ale věnována nejenom 

mezilidským vztahům během adventního času. Je tu také od 

toho, aby čtenářům poradila. Přinášíme totiž spoustu vánoč-

ních receptů, rad a komentářů. Příloha by měla být inspirací 

pro všechny, kteří si doma chtějí vytvořit krásné vánoční pro-

středí, upéct něco originálního, připravit perfektní štědro-

večerní stůl anebo koupit dárek, který bude obdarovaného 

příjemně šokovat. 

V  každém případě ale celý kolektiv Večerníku přeje všem 

Prostějovanům šťastné a  hlavně klidné prožití Vánoc bez 

toho, že by někdo například strávil Štědrý večer na pohotovosti 

s kapří kostičkou v krku...

       

Budete mít na 
št�drove�erním stole 

rybu? 

vzorek: 260 respondent� 
starších 15 let 
realizace: studenti školy 

V�tšina Prost�jovan� 
bude jíst o št�drém 

ve�eru tradi�ní rybu, 
nej�ast�ji pak kapra.     



EXKLUZIVNÍ
rozhovor
pro speciální 
přílohu 
 Večerníku
Eva 
REITEROVÁ

 Jak se těšíte na Vánoce? 
Máte nějaké své zvyky? 

„Těším se. My si třeba na Vánoce 
vezmeme domů stromek, navě-
síme na něj ozdoby a taky si dá-
váme dárky. No a to jsou takové 
naše speciální zvyky, nevím, jak to 
dělají ostatní.“ (smích)

 Máte již nějaké zkuše-
nosti s  prostějovským 

publikem, pro které jste nedáv-
no hrál? 
„Určitě mám, ale nepamatuji si 
jaké.“ (smích) Asi už je to delší 
dobu.“

 Jaká je vůbec vaše nej-
oblíbenější píseň?

„My na vánočním turné nehraje-
me některé úplně standardní věci 
z toho letního repertoáru, se kte-
rými si užíváme hlavně na open 
air koncertech a festivalech. Já se 

ale vždy úplně nejvíce těším na 
ty věci, které jsme ještě moc čas-
to nehráli. Konkrétně tři nové 
písně, které u  vás v  Prostějově 
zazněly potřetí.“ 

 Jak vůbec bojujete 
s  únavou? Přece jen 

turné je náročná jízda... 
„To máte pravdu. Ale je dobré jít 
včas spát. Když půjdete po kaž-
dém koncertu ráno spát v pět, tak 
vám to síly nepřidá.“

 Chystáte se na olympiá-
du v  Pchjongčchangu 

fandit své dceři Ester, která by 
měla zcela netradičně reprezen-
tovat Českou republiku ve dvou 
olympijských odvětvích, snow-
boardingu a alpském lyžování?
„To se u nás nesmí říkat. Za tohle 
je pokuta deset euro, když se řek-
ne to slovo. (směje se) My tomu 
říkáme korejský přáteláček. Ta 
Korea bude pro mě ještě speci-
fická tím, že tam pojede Ester a že 
jsem tam měl letos v dubnu už pá-
tou premiéru mého Hamleta. To 
není tak úplně standardní situace, 
já si toho moc vážím.“

 Byl jste to právě vy, kdo 
ji k těmto sportům při-

vedl?
„Byl jsem to já s  mojí báječnou 
ženou, ale byla to i souhra okol-
ností. Zrovna když byly Ester dva 
roky, tak jsme si pořídili domek ve 
Špindlerově mlýně. To lyžování 
z toho potom tak nějak vyplynulo 
a posléze i snowboarding.“

 Naopak syn Jonáš je 
výtvarník a  komikso-

vý kreslíř. Čím to, že zájmy va-
šich dětí jsou tak rozdílné? 
„Jonáš právě když jezdil na snow-
boardu v naší juniorské reprezen-
taci, tak udělal zkoušky na střední 
školu na grafiku. Do té doby se 
děti učily většinou doma a do ško-
ly chodily jenom na přezkoušení. 

Jonáš měl v otázce, co chce v živo-
tě dělat, jasno už od svých osmi 
až deseti let. A  bylo to kreslení. 
Takže pro něj byly ten snowboard 
a předtím lyžování jenom takový 
koníček. Kdežto Ester měla nao-
pak jasno, že tohle je ta věc, které 
se bude věnovat. Takže my se že-
nou jsme jako rodiče měli velkou 
výhodu v tom, že naše děti měly 
v  tom výběru možností kariéry 
jasno už na prvním stupni základ-
ní školy.“ 

 Když už jsme u té ško-
ly. Možná o vás mnoho 

fanoušků neví, že máte vystu-
dovanou Právnickou fakultu 
Univerzity Karlovy. Co vás 
vedlo ke studiu práv?
„Já jsem rád, že jste tam zmínila 
tu Univerzitu Karlovu. Protože 
jsem nedávno v  chatové diskusi 
pod nějakým rozhovorem, který 
se mnou vyšel, kde to také zmí-
nili, četl příspěvky těch trollů, 
kteří psali, že to teda určitě bude 
ta plzeňská rychlokvaška... A  to 
prostě ne, je to ta stará dobrá ka-
menná Univerzita Karlova. Co 
mě k tomu vedlo? 

P�edváno�ní rozhovor s Jankem Ledeckým:
3030 33

„KDYŽ P�JDETE PO „KDYŽ P�JDETE PO 
KAŽDÉM KONCERT� KAŽDÉM KONCERT� 

SPÁT V P�T RÁNO, SPÁT V P�T RÁNO, 
TAK VÁM TO SÍLY TAK VÁM TO SÍLY 

NEP�IDÁ...“
V  prostějovském „Kasku“ vystoupil koncem listopadu Janek Ledecký. 

Český zpěvák a skladatel sem zavítal v rámci svého vánočního turné, 

přičemž odpoledne před koncert věnoval svůj čas Večerníku a roz-

povídal se o svých právnických studiích za „totáče“, rodině, ale také 

úspěšné show Tvoje tvář má známý hlas. Na všechny otázky odpoví-

dal s úsměvem, dobrou náladu pak vnesl i mezi Prostějovany.

0 chyb:   Bravo! Jste jednička, tleskáme vám! Kdyby každý jako vy, měl podobné znalosti, prožili bychom jako společnost o něco lepší svátky... 
1 a 2 chyby:   Pěkný výsledek! Malinkatá chybička se nějak vloudila, ale není to nic hrozného.
3 a 4 chyby:   Lepší průměr! Chybiček už bylo víc, zkuste se podívat, v  čem jste se spletli a něco si o tom zjistit, příště již bude výsledek určitě lepší.
5 a 6 chyb:   Výsledek je ryze průměrný. Když jsou ty Vánoce a máte trochu času, mrkněte na nějaké články v  novinách nebo na internet a zjistíte, 

kde a proč jste udělali chybu.
7 a více chyb:  Kde se stala chyba? Zkuste si na tuto otázku odpovědět... Byl test copak tak složitý? Přečtěte si pár článků o Vánocích a znalosti se určitě 

dostaví.

  Výsledky: b, c, a, a, b, a, c, c, b, b.

Vánoční test Také o Vánocích je potøeba se trochu zapotit, proto ani ten-
tokrát nechybí na samý závìr této speciální pøílohy tradièní test. 
Sestavili jsme tak pro vás deset otázek, z  nichž jsou nìkteré 
lehèí a nìkteré jsou naopak zapeklité. Vìøíme však, že si s  nimi 
dobøe poradíte. Vezmìte si tedy tužku, na stopkách si stanovte 
tøi minuty a jdìte na to. Jistì jste sami zvìdaví, jak si povedete...

Ve který den je letos Štìdrý den?
  a) v sobotu
  b) v ned�li
  c) v pond�lí

Kolikáté Vánoce s vámi Veèerník slaví:
  a) 10
  b) 20
  c) 21

 Kdy byl rozsvícen vánoèní strom 
na námìstí v  Prostìjovì?

  a) 1. 12. 
  b) 2. 12.
  c) 3. 12.

 Kdy a kde se poprvé oficiálnì slavilo 
Kristovo narození?

 a) v �ím�, 25. prosince 336 
 b) v Jeruzalém�, 25. prosince 326
 c) v Nazaretu, 25. prosince 636

 Odkud letos pochází vánoèní strom v  
Prostìjovì?

 a) ze Smržic
 b) z Brodku u Konice 
 c) z D�dkovic

 Co pøedstavoval vánoèní 
zvyk krájení knedlíkù:

 a)  nev�sta nev�d�la, kterého ženicha 
si má vybrat (do knedlí�k� 
se zapekla na papí�e napsaná
 jména nápadník�) 

 b)  tuhý knedlík znamená, že p�ijde
chudoba

 c)  protože na krájených knedlících
se nikdo neudusí

Kdo byl svatý Štìpán?
 a) jeden ze t�í mudrc�
 b) bratr Ježíše Krista
 c) jeden z Kristových apoštol�

Správné výsledky: 

BylByl  jsemjsem to já s�mojí báje�nou ženou, ale byla to i�souhra 
okolností. Zrovna  když byly Ester dva roky, tak jsme si 
po�ídili domek ve Špindlerov� mlýn�. To lyžování z�toho 
potom tak n�jak  vyplynulo a�posléze i�snowboarding...

�eský zp�vák, kytarista a�skladatel o�tom,
jak se jeho dcera stala slavnou sportovkyní

Dokon�ení na str. 24
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Výherce získá KOSMETIKU 
��������	�
�����

Výherce vyhrává DÁRKOVÝ POUKAZ
��������	�
�����������������

SUDOKUVYZKOUŠEJTE KÁVOVÝ
...... BODYBOOM.

OSMISMĚRKA

UPÍŘI, ASTMA, PŘEDĚL, ŘEZKA, ŠIFON, GRIFY, VZORY, MNIŠI, 
GANGY, SFÉRY, HONCI, SÍLENÍ, SIFON, APORT, HARÉM, 
NĚMKY, TRÁVNÍK, ZVĚŘINA, BARET, KRIMI, UZLÍK, TAŠKY, 
RYBKY, HADRY

Také pro  vánoční  speciál jsme vám při-
pravili oblíbené bádání po tom, kdo 
se skrývá pod naší retuší. Zavítali js-
me přitom do oblasti POHÁDEK 
a graficky lehce poupravili známého prince, 
který se nedávno objevil v Prostějově...
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P řiznejme si, že jsme státem spíše 
ateistickým a na půlnoční mši je 

plno jen z toho důvodu, že lidi přitahu-
je zvědavost. Těch pravověrných je po-
málu. Nelze to nikomu vyčítat, za něco 
může minulý režim a za něco si mo-
hou církve i samy, jelikož ani dnes se 
nechovají zrovna především bohaboj-
ně - viz církevní restituce a soudní boje 
o  majetky. Těžko se pak můžeme 
divit, že Vánoce sklouzly k tomu, že 
se jde na punč a svařák, hodně se na-
kupuje, pak jí a pije, kvůli dárkům se 
lidé jsou schopni i zadlužit, pak bo-
jují s exekucemi a to hlavní tedy mír 
a klid i pohoda se skoro vytratilo. 

Ř íkám skoro, protože přece jen se 
občas vyskytne moment, kdy 

lidé pochopí, že to není jen o tom sho-
nu kolem, ale je dobré se i zastavit, za-
vzpomínat na to, co bylo, vzpomenout 
si na ty, co již nejsou mezi námi a kteří 
tento svět pozorují již tam odněkud 
z nebeských výšin. Vzpomíná se i na 
ty, kteří nemohou být u stromečku 
s rodinou kvůli práci. Vzpomeňme 
třeba zdravotníky, policisty, hasiče, 

vojáky, civilní pracovníky na zahra-
ničních misích a další. Existují dnes 
sice mobil, skype, viber a další aplika-
ce, které člověka přiblíží, ale není tu 
ten fyzický kontakt, možnost společně 
posedět, obejmout se, případně zved-
nout i tu číši.

P roto se domnívám, že Vánoce 
by měly být především o lidech 

a lidské pohodě i sounáležitosti. Celý 
rok není na nic a  na nikoho skoro 
čas, proto si ten čas najděme alespoň 
o těch Vánocích. Zastavme se, zavzpo-
mínejme, promluvme si, a  pokud se 
vyskytne nějaký problém během roku, 
zkusme ho právě teď společně vyřešit. 
Nelze v  historii nevzpomenout, jak 
na Štědrý den se během první světo-
vé války vojáci znepřátelených stran 
zastavili v bojích a setkali se bez jedi-
ného výstřelu a  dokonce si vyměnili 
i dárky. Bylo to kouzlo Vánoc v  tom 
roce 1914 u  městečka Ypres, které 
dokonce dokázalo zastavit i  válečné 
boje, takže si myslím, že by mohlo 
umět i  vyřešit problémy v  rodinách, 
partnerských vztazích a i mezi přáteli 

a kamarády, kteří se třeba poškorpili. 
Jsme moc hektičtí, a kdybychom se 
zastavili právě o Vánocích a v klidu 
si na to sedli, mnoho by se třeba vy-
řešilo. Říkám třeba, ony totiž zázraky 
se sice dějí, ale ne pořád a ne všude.

B ývá dobrým zvykem si na Váno-
ce vzájemně přát, i v tom nastala 

řada změn. Klasický vánoční pohled 
se již skoro neposílá, vše nahradily 
aplikace a média, ale to koneckon-
ců nemusí vadit, pokud to přání i di-
gitální je míněno upřímně. Věřím, že 
alespoň z devadesáti procent upřímně 
míněno je, protože by bylo smutné 
být jen tak formální a  dělat v  tomto 
případě něco jen z povinnosti. Kouzlo 
Vánoc nás snad přiměje být upřímní 
a  s  otevřeným srdcem. V  souvislosti 
s  Vánocemi se často skloňuje i  slovo 
charita a je možná dobré pomoci bliž-
nímu svému v nouzi, alespoň jednou 
za rok, třeba pomocí DMS. A tak to 
udělejme, doplníme tak vánoční ra-
dost pro všechny.
Přeji hezké vánoční svátky všem dob-
rým lidem, kteří existují.

Pořád čekáte, až vás chytne ta správná atmosféra a ono pořád nic?  Zažili 
jste poslední hezké Vánoce asi tak v deseti letech a od té doby je nijak zvlášť 
neprožíváte? Zmocnila se vás při náhodném poslechu koled na vánočních 
trzích nevysvětlitelná úzkost? A myslíte si, že nejste normální? Pak se na-
prosto mýlíte! Stejně to má v dnešní době většina dospělých.  
Nebo se snad domníváte, že někoho normálního baví uklízet, péct, lítat po 
obchodech, nestíhat v práci, koukat se na Santy lezoucí po barácích či vy-
světlovat malým dětem, že Ježíšek nesedí u internetu a nenakupuje dárky 
na Alze? Jestli vás napadlo, že takové Vánoce mohou někoho těšit, pak byste 
se měli zamyslet nad svým vlastním duševním zdravím. Ale pro jistotu ještě 
jednou: takové Vánoce štvou opravdu každého.       
Někdo zkrátka během svátků dělá to, co ho baví, jiného baví to, co dělá, 
a pak je tu skupinka lidí, kteří věci dělají jen proto, že jsou přesvědčeni, že je 
dělat musí. Pak se není čemu divit, že to tak i vypadá...  
Přitom Vánoce nabízí tak široké spektrum možností, že by bylo skutečně 
na pováženou, pokud by se v nich nenašla ani jedna, která by vás netěšila. 
Někdo miluje výrobu adventního věnce, jiný nedá dopustit na zdobení stro-
mečku či popíjení punče na vánočních trzích, další rád přemýšlení o tom, 
čím udělá radost svým nejbližším, a snad každý je rád, když se celá rodina 
zase jednou sejde. 
Pokud vás nic z toho nebaví, pak opravdu není chyba ve Vánocích, ale spíše 
ve vás. Nicméně nezoufejte. Stačí si uvědomit, že jste dospělí a proto nelze 
počítat s tím, že jsou tu Vánoce od toho, abyste byli bůhvíjak spokojení. Jsou 
tu hlavně proto, aby chvíli byly šťastné děti. 
Ono totiž perfektní Vánoce jsou pouze kýčovitá iluze. Nenechme se oblbnout, 
nic takového neexistuje. Proto se krásné Vánoce pouze přejí. Slibem totiž niko-
ho nezarmoutíte. Věřte však, že jeho splnění vám nikdo nikdy nezaručí. 
Pokud však nejsme úplní sobci, nikdy bychom se neměli vzdát touhy krás-
né Vánoce vykouzlit pro kohokoliv jiného. Nemusí se to vždy podařit, ale 
upřímná snaha se vždy cení. Stačí přitom pochopit jediné: smysl Vánoc není 
v tom, co sníme či dostaneme, ale pouze v tom, co druhým dáme...

Ani vánoční speciál nezůstane jen tak chudým
příbuzným PROSTĚJOVSKÉHO  Večerníku.

 Proto jsme v rámci pokračujícího projektu "MILUJEME VEČERNÍK" 
přinášíme vámi velmi oblíbenou podobu oddechové strany, při které může-

te báječně relaxovat a ještě k tomu NĚCO VYHRÁT! 
Správné odpovědi nám můžete i tentokrát zasílat na známou emailo-
vou adresu SOUTEZE@VECERNIKPV.CZ, volat na číslo 582 333 433,
nebo psát SMS na 608 960 042. Řešení nám také můžete zaslat na adresu 
Olomoucká 10, Prostějov a to do ČTVRTKU 28. prosince 2017, 10:00 

hodin. 
Výherce zveřejníme v prvním novoročním čísle 

roku 2018, které vyjde 2. ledna.

 Lustení

 a bádání

 u stromecku

� �

�

Výherce získává RODINNÉ VSTUPNÉ
��������	�
�������������������
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Téma Vánoc je vždy složité pojmout. Můžete na to jít romanticky 
nebo naopak vesele, případně pohledem kritika konzumu, obžer-
ství, honění se za něčím. Když tak o tom všem člověk přemýšlí, řekne 
si, že o vánočních svátcích již bylo napsáno skoro všechno. Na dru-
hé straně právě v této době, kdy se tak nějak začíná pozapomínat na 
klasické tradice a na všem se hledá jen to špatné, vše je údajně třeba 
reformovat, je možná dobré se vrátit na samý počátek a vzpomenout, 
jak těžké bylo předkům tradice prosazovat, jak se za toto prosazování 
platilo i životem v počátcích křesťanství...

Nebaví vás Vánoce?
Není se čemu divit!

�������	
��������
MARTIN ZAORAL ANALÝZA
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Malé stromky 
v kvìtináèi

V  módě jsou zhruba půlmetrové stromky 
v květináči. Ale nenechte se zmást, že si pak 
budete moct dřevinu zasadit na zahrádce! Pro-
dejci varují, že takovéto stromky nejsou určeny 
pro výsadbu, protože mají osekané kořeny.

Nenechte stromek uschnout, 
pronajmìte si ho!

Pokud špatně snášíte, že řezané stromky po 
Vánocích uschnou a poté se vyhazují, můžete 
si živý stromek pronajmout! Díky projektu 
´Pronájem stromků  ́ si můžete prostřednic-
tvím internetové fotogalerie stromek vybrat 
a společnost vám ho přiveze domů. Začátkem 
ledna ho zase vrátí zpět do přírody. 

�������	
�������

První krok je jasný. Rozmyslete si, zda dáte před-
nost živému stromečku, který voní, ale opadává, 

nebo umělé napodobenině, s níž sice nebudou 
žádné starosti, nicméně hrozí, že nevykouzlí tu 
pravou vánoční atmosféru. Každá varianta má 
svá pro a proti, záleží tedy jen na vás, pro kterou 
se rozhodnete. Milovníci živé krásy se každo-
pádně nemusí bát, že koupí živého stromečku 
přispějí k zániku lesů. Takové stromky totiž vy-
růstají ve školkách speciálně určených právě pro 
prodej na vánočních trzích. Dle provozovatelů 
je způsob plantážního pěstování k přírodě šetr-
ný, a naopak jí prospívá.

Rozhodnì koupit!

Když už máte políčeno na živý stromeček, 
vydejte se pro něj k osvědčeným prodejcům. 
Krádež v lese se vám nemusí vyplatit. Pokud 
vás přistihne správce, odnesete si tučnou po-
kutu. V  lepším případě získáte stromek na-
puštěný chemickou látkou, která při pokojové 
teplotě zapáchá. Neodborným zásahem navíc 
můžete napáchat škody na přírodě. V součtu 
se tedy vyplatí stromeček koupit. Na prodejce 
narazíte téměř všude, nejčastěji před obchod-
ními centry a potravinovými řetězci.  

Nechte si poradit

Netušíte, který stromek je pro vás ten pravý? 
Zeptejte se školených prodejců. Jestli chcete, 
aby dlouho vydržel a neopadal předčasně, sáh-
něte po jedli. Musíte ale počítat s tím, že více 
zatíží vaši peněženku. Vánoční klasikou bývá 
smrk, ačkoliv tolik nevydrží a dříve opadá. Co 
se týká výšky, nejprodávanější jsou stromky 
mezi 1,5 a 2 metry. Vždy si stromeček dobře 
prohlédněte a teprve poté si jej nechte zabalit. 
Předejdete tak nepříjemnému překvapení, že 
bude zdeformovaný nebo příliš řídký. Jehlice 
nesmí být suché, ale svěží a zelené.  

��������
����������
�
��������


Jestliže stromeček nakoupíte s dostatečným

předstihem, uchovejte ho v chladu, ideálně 
na zahradě ve stínu nebo ve sklepě. Nej-
lépe bude, když odříznete konec kmínku 
a  ponoříte stromek do nádoby s  vodou 
(neplatí pro teploty okolo nuly). Po pře-
nesení do pokoje a upevnění do stojánku 
jej pravidelně zalévejte, a to až ke kůře, pro-
tože stromky sají vodu právě pletivem pod 
kůrou. Občas ho můžete postříkat vodou 
z  rozprašovače, aby jehlice dostaly vláhu 
a obnovily svoji barvu.

Ekologická likvidace

Poté, co stromeček poslouží svému účelu, 
nepohoďte jej někde u cesty, ale zjistěte si, zda 
u vás v okolí neprobíhá kolektivní svoz pou-
žitých vánočních stromků, které se následně 
štěpkují nebo kompostují. Vánoční dekorace 
tak najde nové uplatnění.

Jaký ��������	
���� chcete doma mít?
Možná už mnozí z vás vánoční stromek doma máte, ale drtivá 
většina Prostějovanů nechává nákup této neodmyslitelné sou-
části Vánoc až na poslední chvíli. Vánoční stromečky opět za-
plavily nákupní centra a prostranství v blízkosti trhů. Vánoční 
stromek poprvé přivezl z Německa do českých zemí před 205 
lety ředitel Stavovského divadla Karel Liebich, aby překvapil 
své přátele. Několik rad, jak postupovat při koupi stromku, 
a jaký si vůbec vybrat, určitě neuškodí...

Odpovědi zasílejte na e-mail: souteze@vecernikpv.cz 
do ČTVRTKA 28.PROSINCE. Z těch správných

vylosujeme výherce, který získá  POUKAZ PRO JEDNU 
OSOBUna jednodenní výlet z nabídky CK VLHA



„Já nemusím, já už ho vidím,“ 
říká se v  populární vánoční 
reklamě na ještě populárněj-
ší nápoj. Řeč je pochopitelně 
o  zlatém prasátku. To podle 
tradice uvidíte, vydržíte-li se 
celý Štědrý den postit. Tedy 
pokud nejste zrovna v  lese 
a  nevidíte skutečné divoké 
prasátko. Symbol zlatého 
prasátka nebyl zvolen v  tra-
dici náhodně. Vždyť co může 
být vhodnějším symbolem 
hojnosti po celý následují-
cí rok než pěkně vykrmené 
prasátko zasazené do zlata?
Na vánočním stole obvykle ne-
chybí mísa ovoce. To je konečně 
také pozůstatek dávné symboliky, 
která měla zaručit příští hojnou 
úrodu. Z  mísy můžeme vybrat 
jablíčko a rozkrojit jej po štědro-
večerní večeři napříč, tedy v  ro-
vině kolmé ke stopce. Pravidelná 
pěticípá hvězdička ze zdravých 
jadérek signalizuje zdraví a štěstí. 
Červavý jádřinec přivolává ne-

moci, a pokud máte místo hvěz-
dičky jadérka do křížku, raději si 
tlustou knihu ani nerozečítejte.
Podobně věštecký význam při-
čítali naši předkové lodičkám ze 
skořápek z vlašských ořechů. Do 
lavóru se nabrala voda a  půlky 
skořápek s připevněnou svíčkou 
se pustily na vodu. Pokud je lo-
dička stabilní a svíčka tak vydrží 
dlouho svítit, čeká jejího majitele 
dlouhý a šťastný život. Pokud se 
lodička drží u okraje nádoby, zů-
stane její lodivod doma, pokud se 

vydá doprostřed nádoby, vydá se 
i její majitel na cesty.
Z populárního filmu Pelíšky zná-
me v  neopakovatelném podání 
Jiřího Kodeta další vánoční zvyk, 
kterým bylo lití olova. Jeho rozta-
vený kousek se vylije do nádoby 
s vodou, čímž vznikají roztodiv-
né tvary. Z nich autoři usuzují, co 
je v životě čeká. Svobodné dívky 
se třeba snažily rozluštit mono-
gram svého budoucího ženicha, 
tvar lze také interpretovat jako 
odpověď na předchozí otázku.
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Přejeme Vám radostné prožití vánočních 
svátků a úspěšné vykročení do nového roku.
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Někomu dá nejvíce času vy-
mýšlení toho správného dár-
ku, jinému jeho vybírání. Co 
by ale nikdo neměl podcenit, 
je sportovní terminologií 
„finální fáze“, tedy balení. Ni-
koho asi pod stromečkem ne-
potěší původní krabice nebo 
nějaký univerzální papír z 
obchodu.
Dárky se balí právě proto, aby 
bylo překvapení uvnitř až do 
poslední chvíle utajeno. Navíc 
se okamžité zabalení dárků 
může vyplatit proti všelijakým 
netrpělivým šmejdilům, a ne-
musí to být nutně jenom děti. I 
když naleznou pečlivě vybrané 
skrýše, zabalený dárek nikdo 
rozbalovat nebude.
Možností, jak originálně zabalit 
právě ten svůj konkrétní dárek, 
je dnes celá řada. Nejde jen o 
samotné balicí papíry, ale i různé 

stužky a dekorace. Podle inven-
ce a fantazie můžete zabalit buď 
všechny dárky stejně, anebo, což 
je lepší, volit úpravu podle typu 
dárku a osoby obdarovaného.
Čas, který strávíte vymýšlením, 
koupí a balením dárku, vaši blízcí 
dozajista ocení.

PŘEKVAPENÍ 
pod stromečkem 
musí dobře vypadat
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Zlaté prasátko a ti druzí...
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Dva v kinech nejnavštěvovanější filmy roku bu-

dou k vidění na televizních obrazovkách na Štědrý 

den. Nova nabídne snímek roku 2014, kterým se 

stala pohádka z dílny Jana a Zdeňka Svěrákových Tři 

bratři. V kinech ji vidělo 661 000 diváků, v televizi byla 

k vidění už před dvěma lety. Skutečný trumf v rukách 

letos drží Česká televize. Na jejím prvním programu 

by se měl poprvé objevit Anděl Páně 2 režiséra Jiřího 

Stracha, který loni v kinech zaznamenal fenomenální 

úspěch. Vstupné na něj si zaplatilo 1,2 milionu diváků. 

Speciální příloha Večerníku podrobila i letos sváteč-

ní program svému drobnohledu, navíc jsme přidali 

i hodnocení nabídky jednotlivých stanic.  

Èeská televize na Štìdrý den nasadí Andìla Pánì 2, Nova kontruje snímkem Tøi bratry

ŽáDNá ZMìNA: VáNOCE BUDOU HLAVNì O POHáDKáCHŽáDNá ZMìNA: VáNOCE BUDOU HLAVNì O POHáDKáCH

Čtyři premiérové pohádky na-
bídne o letošních Vánocích Čes-
ká televize. Na Štědrý večer od-
vysílá Pravého rytíře s Lukášem 
Vaculíkem, Janem Komínkem 
či Lucií Černou. Kreativním 
producentem je Josef Viewegh, 
který stojí třeba za seriálem Rapl. 
Dokazuje to jen fakt, že letos se 
na přípravě vánočního vysílání 
podílejí i  tvůrci, kteří se běžně 
dětskému vysílání nevěnují. 
Další novou pohádkou bude 

Slíbená princezna, která vychází 
z tradičního českého motivu. Ve 
vysílání se objeví 25. prosince. 
Na Štěpána bude mít premiéru 
romantický příběh Zázračný 
nos, který vznikl ve spolupráci 
se slovenskou RTVS. Čtvrtou 
premiérovou pohádku Nepove-
dený čert natočila Česká televize 
ve znakovém jazyce.

Vedle nových pohádek se ve vá-
nočním vysílání objeví i  filmové 
premiéry. Ještě před Vánoci bude 
mít premiéru film Lída Baarová, na 
Nový rok film Domácí péče i  re-
staurovaná podoba fantaskního pří-
běhu Karla Zemana Baron Prášil. 
Naopak do vánočního vysílání ne-
půjde pohádka Anděl Páně II, která 
teď trhá divácké rekordy v kinech.

ČT nasazuje novinku
Nejlepší
PŘÍTEL

Letos na Št�drý den se veleúsp�šná pohádka And�l Pán� 2 objeví na te-
levizní obrazovce v�bec poprvé.

1-

Na Štědrý den vytáhne televize 
Prima z  archivu oblíbený ame-
rický rodinný film z  roku 1990. 
Malý Kevin v podání Macaulaye 
Culkina shodou nešťastných udá-
lostí zůstane na Vánoce osamělý 
a brání dům před dvěma zloději. 
Úspěšné pokračování filmu Sám 
doma, kdy Kevin zmešká leta-
dlo a nedopatřením zůstane sám 

v hlavním městě USA, přičemž se 
opět setkává s dvojicí lupičů smo-
lařů, pak bude na Primě k vidění 
na Boží hod vánoční. Na Štěpána 
bude k vidění jedna z nejpopulár-
nějších českých pohádek  S čerty 
nejsou žerty. V dalších dnech se 
diváci v  hlavním vysílacím čase 
mohou těšit na klenoty typu Jak 
se budí princezny, O  princezně 

Jasněnce a  létajícím ševci nebo 
Šíleně smutná princezna.

PRIMA: SÁM DOMA
NA ŠTĚDRÝ DEN

3Ještě před Vánoci budou so-
botní večery patřit populární 
sérii filmů Harry Potter. Štědrý 
den v  hlavním vysílacím čase 
na TV Nova bude patřit české 
pohádce Tři bratři v  režii Jana 

Svěráka v hlavních rolích s To-
mášem Klusem, Vojtou Dykem 
a  Zdeňkem Piškulou. Během 
svátečního dne se diváci mohou 
těšit také na oblíbené pohád-
ky Byl jednou jeden král nebo 
Z  pekla štěstí, chybět nebude 
ani americká romantická kome-
die Pretty Woman. Nova dále 
nabídne pohádkové příběhy 
jako Honza málem králem, 
Mrazík, Dařbuján a Pandrhola, 
O  statečném kováři, Čertova 
nevěsta a další. Z animovaných 
pohádek to budou oblíbené Le-
dové království, Shrek: Zvonec 
a konec, Kocour v botách, Krás-
ka a zvíře nebo Aladdin. 

HARRY POTTER 
vyčaruje na Nově
Ledové království 

Televize, kde se to jen hemží 
estrádami typu reality show, 
vsadila o vánočních svátcích 
na staré známé snímky. Štěd-
rý večer nabídne americkou 
komedii Vánoční prázdniny, 
přes den však TV Barrandov 
nevybočuje ze svého celo-
ročního standardu. A  ani ve 
svátečních dnech se diváci 
tohoto kanálu nedočkají 
žádných dojemných příbě-

hů. Na romantické komedie 
švédského stylu a  českého 
filmu z  roku 1932 naváže 
25. prosince večer všeříka-
jící snímek Dovolená s  An-
dělem. Jaroslav Marvan pak 
bude na horách pokračovat 
i  o  den později, kdy bude 
jedinou, skutečně vánoční 
výjimkou, odvysílání legen-
dární pohádky Pyšná prin-
cezna.

NÁVRAT DO STARÝCH ČASŮ NA TV BARRANDOV
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            Sobota 23. 12. - s platností 
4. adventní nedìle 

Sv. Jana Nepomuckého 
�������	
�����

mše svatá 17.00 hod.
��������	��������

mše svatá 18.00 hod.

Nedìle 24. 12. 
4. adventní nedìle
��������	��������

mše svatá 7.30 hod.
Sv. Petr a Pavel

mše svatá 9.00 hod.
������
���������!
��������

mše svatá 9.15 hod.

Nedìle 24. 12. 
Štì�
��en

��������	��������
mše svatá "pro děti" 16.00 hod.
mše svatá "v noci" 21.00 hod.
půlnoční bohoslužba slova 24.00 hod.

Sv. Cyril a Metodìj
mše svatá "pro děti" 16.00 hod. 

����"�	�#���
�	����
mše svatá "v noci" 23.00 hod.

kaple sv. Anny 
�$
�%�������

mše svatá "v noci" 22.00 hod.
������
���������!
��������

bohoslužba slova 15.00 hod.
mše svatá "v noci" 21.00 hod.

����&��
�'���$
�������
mše svatá "v noci" 22.30 hod.

Sv. Petr a Pavel
mše svatá "v noci" 22.00 hod.

Sv. Jana Nepomuckého 
�������	
�����

"půlnoční" mše svatá 24.00 hod.

Pondìlí 25. 12. 
Narození Pánì

����������'��(��
��������	��������

mše svatá 7.30 a 10.30* hod.
Sv. Cyril a Metodìj

mše svatá 9.00* hod.
*po mši sv. budou děti zpívat a hrát u jesliček

����"�	�#���
�	����
mše svatá 18.00 hod.

Sv. Bartolomìj 
�!
��������

mše svatá 9.15 hod. 
Sv. Petr a Pavel

mše svatá 9.00 hod.
Sv. Jana Nepomuckého 

�������	
�����
mše svatá 11.00 hod.

Ú��
�)*��+). 
sv. Štìpán

��������	��������
mše svatá 7.30 a 10.30 hod.

Sv. Cyril a Metodìj
mše svatá 9.00 hod.

����"�	�#���
�	����
mše svatá 18.00 hod. 

 ������
���������!
��������
mše svatá 9.15 hod.

Sv. Petr a Pavel
mše svatá 9.00 hod.

�������),��+).
sv. Jan evangelista

DS Nerudova
mše svatá vánoční 9.30 hod. 
 

         Nedìle 31. 12. - Silvestr
��������	��������

mše svatá 7.30 a 10.30 hod.
Sv. Cyril a Metodìj

mše svatá 9.00 hod.
����"�	�#���
�	����

mše svatá 18.00 hod. 
������
���������!
��������

mše svatá 9.15 hod.
Sv. Petr a Pavel

mše svatá 9.00 a 16.00 hod.

Pondìlí 1. 1. 2018
Slav��	��/��67������

Panny Marie
��������	��������

mše svatá 7.30 a 10.30 hod.
Sv. Cyril a Metodìj

mše svatá 9.00 hod.
����"�	�#���
�	����

mše svatá 18.00 hod.
������
���������!
��������

mše svatá 9.15 hod.
Sv. Petr a Pavel

mše svatá 9.00 hod.

�/������9;�9���	�;��9�9;��;�6�	���7�
�������<���6<����������(�	���=

Povýšení sv. Kříže 24.12. v 9.00 – 17.00 hod., 25. 12. a 26. 12. ve 12.00 – 17.00 hod., 27. 12., 28. 12., 29. 12., 30. 12. v 9.00 – 17.00 hod. ,
31. 12. 2017 a 1. 1. 2018 ve 12.00 – 17.00 hod., 6. 1. v 9.00 – 17.00 hod., 7. 1. ve 12.00 – 17.00 hod. 

Sv. Cyril a Metoděj 25. 12., 26. 12. 2017 a 1. 1. 2018 ve 14.30 – 16.30 hod.
Sv. Josef (Krasice) 25. 12. a 26. 12. v 16.00 – 18.00 hod., 31.12. v 17.00 – 18.00 hod.

Sv. Bartoloměj (Vrahovice) 25. 12. a 26. 12. ve 14.00 – 16.00 hod.
Sv. Petr a Pavel 25. 12. ve 14.00 – 16.00 hod.

Sv. Jana Nepomuckého (U milosrdných) 25. 12., 26. 12., 31. 12. 2017 a 1. 1. 2018 v 10.00 – 12.00 hod.

>�����������7?�6���97��������@������%��9����������
'�7��'��(����%��9�;���@�������@�	������9���<�7��$�6;��������
– v kostele Povýšení sv. Kříže ve středu 20. 12. od 9.00 hod..

– v kostele sv. Cyrila a Metoděje ve čtvrtek 21. 12. od 9.00 hod. 
– v kostele sv. Jana Nepomuckého (U milosrdných) ve čtvrtek 21. 12. od 15.30 hod. 

Farnost 24. 12. 
„půlnoční“ 25. 12. 26. 12. 31. 12. 1. 1.

Bílá Lhota 16:00 dětská 10:45 10:45 10:45 11:00

Bohusla-
vice

24:00 8:00 8:00 
Hvozd 9.30

8:00 8:00

Bouzov 21:00 9:15 9:15 9:15 9:30

Brodek u K. 17:30 9:30 9:30 9:30 9:30

Čechy p. K. 21:00 10:45 10:45 10:45 10:45

Cholina 21:00 9:30 
Bílsko 11:00

9:30 9:30 9:30
Bílsko 11:00

Chudobín 16:00 11:05 - - 11:05 11:05

Jesenec 23:00 9:15 9:15 9:15 9:15

Kladky 22:00 11:00 11:00 11:00 11:00

Konice 21:00 7:45  
10:45

7:45 7:45  
10:45

7:45  
10:45

Laškov 24:00 9:00 9:00 9:00 9:00

Luká 20:00 8:00 8:00 8:00 8:00

Měrotín 22:30 7:30 7:30 7:30 8:00

Náměšť 
na Hané

22:00 9:30 - - 9:30 9:30

Přemyslo-
vice

22:30 7:30 7:30 7:30 7:30

 Ptení 22:00 10:30 10:30 10:30 10:30

Senice 22:30 8:00 8:00 8:00 8:00

Skřípov - - - - 10:45 30. 12. 
17.00 

- - 

Stražisko - - 7:30 7:30 7:30 17:00

Suchdol u 
PV

15:30 dětská  
22.00

8:00 8:00 8:00 8:00

Stínava 16:00
pobož. 
pro děti

9:00 9:00 9:00 9:00

Šubířov 16:00 11:00 11:00 11:00 11:00

Vilémov 16:00 9:30 9:30 9:30 9:30

�������	��������	������� �!���
�����!�������������"��#$��������

Bílá Lhota
Bohusla-
vice
Bouzov
Brodek u K.
Čechy p. K.
Cholina

Chudobín
Jesenec
Kladky
Konice

Laškov
Luká
Měrotín
Náměšť 
na Hané
Přemyslo-
vice
 Ptení
Senice
Skřípov

Stražisko
Suchdol u 
PV
Stínava

Šubířov
Vilémov

24. 12. 
„půlnoční“ 25. 12. 26. 12. 31. 12. 1. 1.Farnost

zasmáli. Jako by slyšeli průpovídky ze 
života: „Nejsem hloupá. Když se Káča 
chytí, tak se už nepustí. Ví, že tak má 
dobré živobytí.“

BYLI  JSME

U TOHO

VIDEO&FOTOGALERIE

klikni na
www.vecernikpv.cz

Než se rozhodnete koupit kapra, 
kolem stánků se projděte. Ten, který 
se vám zdá nejúhlednější a čistý, tak 
ten navštivte. Prodejní místo by to-
tiž mělo být čisté, stejně tak nádoby 
na odpadky, prodejce nevyjímaje. 
A ten by měl působit jako odborník. 
Jakmile máte zkontrolováno prodej-
ní místo, mrkněte do kádě. Kapři by 
měli mít dostatek prostoru, neměli 
by být na sebe namačkáni jako sar-
dinky. Voda by určitě neměla být kal-
ná a špinavá. Pakliže se vám zdá vše 
v pořádku, můžete vybírat. 
Nejvhodnější je koupit kapra, který 
váží kolem tří kilogramů. Takový 
má vyvážený poměr množství tuku 
a  masa. Kapři s  vyšší hmotností 
mají více tuku. Pokud se vás sejde 
u štědrovečerní večeře víc strávníků, 
je vhodnější koupit raději dva kapry 

tříkilové než jednoho velkého. Rybu 
si dobře prohlédněte, měla by pravi-
delně dýchat, tělo by mělo být nepo-
škozené, jeho oči čisté a žábry hezky 
červené. 
Po výběru kapra přichází na řadu vá-
žení. Zde si dejte pozor a tento úkon 
si ohlídejte. Na váze by neměly být 
zbytky zmrzlé vody a prodejce by se 
o váhu neměl samozřejmě nijak opí-
rat. Pokud chceme kapra ještě živého, 
je dobré si s sebou vzít nádobu s vo-
dou, kam kapra rovnou umístíme. 
Nemáme-li možnost vzít si s  sebou 
nádobu, zabalíme ho do mokrého 
hadru, dáme do síťové či plátěné taš-
ky a míříme rovnou domů. 
Doma připravíme studenou vodu 
tak, aby z ní postupně vyprchal chlór, 
který by rybu mohl přiotrávit. Kapří-
ka pak vložíme do vany, ale je třeba 

počítat s tím, že to pro něj znamená 
velký šok, který nekončívá 
dobře. Lepší vol-
bou je tak usmr-
cení kapra 
a  komplet-
ní zpraco-
vání přímo 
v  místě pro-
deje. Prodejci 
nabízejí odborné usmr-
cení ryby, vykuchání, očištění 
či stáhnutí kůže, vyřezání páteře, 
připravení vnitřností na polévku a na-
porcování. O  tento servis si žádejte 
předem, pokud je k dispozici. 
Někdo si s  kaprem rád pohraje 
a  usmrtí ho sám. V  tomto případě 
jej omráčíme paličkou a  vykrvíme. 
Následně provedeme řez na břišní 
straně od řitního otvoru k  hlavě. 
Hlavní je pak zcela odstranit žluč. 
Ke stáhnutí kůže použijeme suchý 
hadr, nařízneme kůži na páteři a pak 
stahujeme kůži směrem dolů. Z takto 
připraveného kapra si můžeme seříz-
nutím připravit filety nebo naporco-
vat na podkovy. 
Kapří maso je ohromně zdravé. 
Nejenže obsahuje nízký podíl tuků 
a  je zdrojem lehce stravitelných bíl-
kovin, ale je také cenným zdrojem 
omega tři nenasycených mastných 
kyselin, které působí preventivně 

proti civilizačním choro-
bám. Díky příznivé struktuře 

bílkovin je maso z  kapra velmi 
dobře stravitelné a snášené. Je vhod-
né i  při dietách. Kapříci mají větší 
i menší kosti. 
V  případě, že byste omylem polkli 
nějakou kost, mějte na stole vždy 
čerstvě krájený chléb pro zajedení. 
Hlavně zůstaňte v  klidu a  chleba 
opakovaně zapíjejte. Pokud by potí-
že přetrvávaly, navštivte pohotovost. 
Není třeba hned panikařit. V  nej-
horším případě zkrátka vstanete od 
večeře a na pohotovosti si s kostí už 
poradí. No a vy budete mít historku 
do dalších let...
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Pokud chcete mít Vánoce v  klidu, tak 
musíte začít ve své hlavě. V první řadě 
je třeba si uvědomit, že nemusíte sníst 
hodně cukroví, spousty chlebíčků, čtyři 
kousky smaženého kapra a kopu bram-
borového salátu. Stačí vám od každého 
jen trochu. A protože se pak místo kou-
kání na televizi projdete v lese nebo si za-
jdete na běžky, vše bez problémů spálíte.
Zkuste se trochu vrátit k původnímu 
smyslu Vánoc. Zpomalte, relaxujte, 
povídejte si s  rodinou, hrajte spo-
lečenské hry, choďte na procházky. 
Vymyslete zábavný program plný 
pohybu, smíchu a  pohody. Jídlo není 
a  nikdy nemělo být hlavním znakem 
Vánoc. Proč by mělo být dnes? Jen pro-
to, že je laciné, že je ho všude plno? To je 
přece nesmysl!
Stoly se nemusí prohýbat pod jídlem, 
nemusíte mít napečeno pět druhů cuk-

roví. Připravte si pár kousků, jen tak, pro 
chuť. Berte vše s rozumem. Když slup-
nete místo jednoho vanilkového rohlíč-
ku dva, tak se svět nezboří. 
Na návštěvách nemusíte jíst, když ne-
chcete, není to vaše povinnost. Pokud 
víte, že vás čeká odpoledne u  babičky, 
kterou by mrzelo, že si nedáte její cukro-
ví, jež jste přece měli tak rádi, tak si dejte 
lehčí oběd a  dva kousky ochutnejte. 
Anebo si trošku cukroví nechte zabalit 
s sebou. 
Důležité je, abyste se nepřejídali a  jedli 
menší porce. V ideálním případě snězte 
pět menších porcí denně. V  jídelníčku 
samozřejmě nesmí chybět ovoce a  ze-
lenina. Hodně pijte, ale pozor na velké 
množství alkoholu či coly. 
A pokud během svátků porušíte někte-
rou ze svých dietních zásad a předse-
vzetí, berte to s nadhledem. 

O VVVááánnnooocccícchhh NNNEEEEMMMMUUUSSSSÍÍÍTTTTEEE PPPØØIIBBBRRRAAATTTT 
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Jak během vánočních svátků do-
držovat dietní opatření a  nepro-
padnout obžerství?  Nedokážete 
si představit, že si k večeři nedáte 
chlebíčky se salátem a že si nezob-
nete cukroví? Bojíte se, že budete 
na návštěvě působit trapně, po-
kud večer vytáhnete krabičku se 
zeleninou? Máme pro vás tipy, jak 
o Vánocích nepřibrat ani kilo. 

Křesťanské Vánoce nesou svůj původ v biblickém 
příběhu o  narození Ježíše Krista. Církev časově 
spojila oslavy narození Spasitele se starým mýtem 
zimního slunovratu, vyjadřujícím vědomí o věč-
ném vítězství života nad smrtí a světla nad tmou.
Svátek narození Páně se od 4. století šířil z Říma 
po celém křesťanském světě a vánoční atmosféra 
a vánoční zvyky, například domácí jesle, obdaro-
vávání dětí a ozdobené stromečky, trvají dodnes. 
Vánoční svátky provází staletá tradice přání kli-
du, míru a  také lásky. Neodmyslitelnou součást 
Vánoc představovala koleda a v mnoha krajích 
byly předváděny vánoční hry. V katolické liturgii 
se Vánoce vyznačují slavením štědrovečerní vigilie, 
trojím slavením eucharistie a týdenní oslavou. Vá-
nocům předchází advent (latinsky „adventum“ = 
příchod), čtyřtýdenní období, během kterého věří-
cí dodržují půst. Jeho symbolem je adventní věnec, 
na němž lidé zapalují po čtyři adventní neděle 
svíčky. Datum první adventní neděle je pohybli-
vé. Je to proto, že poslední adventní neděle, a sice 
čtvrtá, připadá vždy na neděli před 25. prosincem 
(který je hlavním vánočním svátkem). A protože 
25. prosinec je každý rok v jiném dni v týdnu, tak 
i první adventní neděle má každý rok jiné datum. 
Advent vždy trvá do půlnoci dne 24. prosince.  
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Rok se sešel s  rokem a  nás všechny už brzy čeká na 
Štědrý den v poledne tradiční Vánoční koupel ve vý-
pusti plumlovské přehrady! Proč nás všechny? Každý 
z nás se jistě do ledové vody nepohrne, to velmi rádi 
přenecháme otužilcům... Tato nejenom sportovní 
akce ovšem každoročně přiláká tisícovky diváků. A Ve-
černík u toho pochopitelně nebude chybět ani letos! 
„Letos to bude už po čtyřiatřicáté, takže bez diskusí jde o vel-
kou tradici. Chtěl bych na Vánoční koupel pozvat co nejširší 
veřejnost. Určitě zase připravíme nějaké to ledové překvape-
ní,“ směje se Michal Mucha, hlavní organizátor štědrodenní 
akce z Tělovýchovné jednoty Haná Prostějov, oddílu zimního 
a dálkového plavání. „S blížícím se koncem roku nemyslíme 
jenom na sport, ale také na zábavu, kterou si pravidelně užívá-
me při Vánoční koupeli v plumlovské přehradě. Letos se tedy 
opět sejdeme ve výpusti, nejlépe v maskách a nejlépe v jiných 
než vloni! Těšíme se na všechny návštěvníky a odvážlivce, co 
alespoň nakrátko okusí ledovou vodu,“ přidává se k pozvánce 
Dana Zbořilová, přemožitelka kanálu La Manche. 
Takže nejenom, Prostějované, v neděli 24. prosince v pravé 
poledne se sejdeme u výpusti plumlovské přehrady! 
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FARNOST 24. prosince 25. prosince 26. prosince 31. prosince 1. ledna 

Brodek u Prostějova - farní kostel 22:30 - mše svatá ----------------------- 08:00 - mše svatá 7:30 -mše svatá 7:30 - mše svatá

Brodek u Prostějova - kaple Dobro-
chov

----------------------- ----------------------- 9:00 - mše svatá ----------------------- -----------------------

Čehovice - farní kostel 21:00 - mše svatá 09:00 - mše svatá 09:00 mše svatá 09:00 mše svatá 09:00 -mše svatá

Dobromilice - farní kostel 21:15 - mše svatá 11:00- mše svatá 11:00- mše svatá 11:00- mše svatá 11:00- mše svatá

Drahany - farní kostel 22:00- mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 mše svatá 10:30 mše svatá 10:30 mše svatá

Dubany - farní kostel 21:00 - mše svatá 08:30 - mše svatá 08:30 - mše svatá 08:30 - mše svatá 08:30 - mše svatá

Hruška - farní kostel 20:00 - mše svatá 08:45 mše svatá 07:45 - mše svatá 07:45 - mše svatá 07:45 - mše svatá

Klenovice na Hané - farní kostel 19:30 - mše svatá 07:30 - mše svatá 07:30 - mše svatá 07:30 - mše svatá 07:30 mše svatá

Kostelec- farní kostel 22:00 - mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá -----------------------

Kralice na Hané - Biskupice ----------------------- 13:00 - mše svatá ----------------------- ----------------------- 13:00 - mše svatá

Kralice na Hané - Bedihošť ----------------------- ----------------------- ----------------------- ----------------------- -----------------------

Kralice na Hané - Hrdibořice ----------------------- ----------------------- 17:00 - mše svatá ----------------------- -----------------------

Kralice na Hané - farní kostel 22:30 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 mše svatá

Krumsín - farní kostel 21:30 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá

Mostkovice - farní kostel 16:00 - mše svatá 

- "pro děti"

09:30 -mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá

Myslejovice - farní kostel 21:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 - mše svatá 16:30 - mše svatá

Němčice nad Hanou - farní kostel 22:00 - mše svatá 7:15 - mše svatá 09:00 - mše svatá 09:00 - mše svatá 09:00 - mše svatá

Nezamyslice - Dřevnovice ----------------------- ----------------------- ----------------------- ----------------------- -----------------------

Nezamyslice - farní kostel 16:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá 09:30 - mše svatá

Nezamyslice - Víceměřice ----------------------- ----------------------- ----------------------- ----------------------- -----------------------

Ohrozim - farní kostel 16:00 - mše svatá 11:00 - mše svatá 11:00 - mše svatá 11:00 - mše svatá

Olšany u Prostějova - farní kostel 21:00 - mše svatá 09:45 - mše svatá 09:45 - mše svatá 09:45 - mše svatá 09:45 - mše svatá

Otaslavice -farní kostel 21:00 - mše svatá 10:30 - mše svatá ----------------------- 10:30 - mše svatá 10:30 -mše svatá

Otaslavice  - kaple Vincencov ----------------------- ----------------------- 10:00 - mše svatá ----------------------- -----------------------

Pavlovice u Kojetína 24:00 - mše svatá 11:15 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30  - mše svatá

Pivín - farní kostel 22:30 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 - mše svatá

Plumlov farní kostel 23:00 - mše svatá 11:00 - mše svatá 11:00 - mše svatá 11:00 - mše svatá

15:00 - mše svatá

11:00 - mše svatá

Rozstání - farní kostel 17:00 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 - mše svatá 09:15 -mše svatá

Smržice - farní kostel 21:00 -  mše svatá 09:00 - mše svatá 09:00 - mše svatá 07:30- mše svatá 18:00 - mše svatá

Tištín - farní kostel 08.00 - mše svatá 08.00- mše svatá ----------------------- 08.00- mše svatá -----------------------

Tištín - Koválovice 9:30 - mše svatá ----------------------- 08:00 - mše svatá ----------------------- 08:00 - mše svatá

Určice - farní kostel 24:00 - mše svatá 09:30 - mše svatá 08:00- mše svatá 08:00 - mše svatá 18:00 - mše svatá

Vícov - farní kostel 21:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá -----------------------

Vranovice u Prostějova - farní kostel 22:00 - mše svatá 08:30 - mše svatá 08:30 - mše svatá 08:30 - mše svatá 18:00 - mše svatá

Vrchoslavice - farní kostel 17:00 - mše svatá ----------------------- 12:00 - mše svatá 12:00 - mše svatá 12:00- mše svatá

Vřesovice - farní kostel 21:00 - mše svatá 10:40 - mše svatá 10:40 - mše svatá 10:40 - mše svatá 10:40 - mše svatá

Výšovice - farní kostel 24:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá 08:00 - mše svatá

Želeč u Prostějova - farní kostel 19:30 - mše svatá 09:00 - mše svatá ----------------------- 09:00 - mše svatá 09:00 - mše svatá

Žešov - farní kostel 20:00 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 - mše svatá 10:30 - mše svatá 16:30 - mše svatá

Brodek u Prostějova - farní kostel
Brodek u Prostějova - kaple Dobro-
chov

Čehovice - farní kostel
Dobromilice - farní kostel
Drahany - farní kostel
Dubany - farní kostel
Hruška - farní kostel
Klenovice na Hané - farní kostel
Kostelec- farní kostel
Kralice na Hané - Biskupice
Kralice na Hané - Bedihošť
Kralice na Hané - Hrdibořice
Kralice na Hané - farní kostel
Krumsín - farní kostel
Mostkovice - farní kostel

Myslejovice - farní kostel
Němčice nad Hanou - farní kostel
Nezamyslice - Dřevnovice
Nezamyslice - farní kostel
Nezamyslice - Víceměřice
Ohrozim - farní kostel
Olšany u Prostějova - farní kostel
Otaslavice -farní kostel
Otaslavice  - kaple Vincencov
Pavlovice u Kojetína
Pivín - farní kostel
Plumlov farní kostel

Rozstání - farní kostel
Smržice - farní kostel
Tištín - farní kostel
Tištín - Koválovice
Určice - farní kostel
Vícov - farní kostel
Vranovice u Prostějova - farní kostel
Vrchoslavice - farní kostel
Vřesovice - farní kostel
Výšovice - farní kostel
Želeč u Prostějova - farní kostel
Žešov - farní kostel

24. prosince 25. prosince 26. prosince 31. prosince 1. ledna FARNOST

Dříve se v Brodku každoročně pořáda-
la prodejní výstava na obecním úřadě. 
Její návštěvnost však nedosahovala vy-
sokých čísel. „Na vánoční výstavu obec-
ního úřadu chodily víceméně jen děti. 
Jejich rodiče si už po práci čas většinou 
nenašli. A tak paní učitelka Dohnalová 
z místní školy přišla s nápadem uspořá-
dat vánoční jarmark, který by nahradil 
původní výstavu. Její návrh zahrnoval 
prodejní výstavu výrobků žáků a také 

jejich vystoupení. Díky tomu tentokrát 
přišla spousta rodičů. Podívali se, co si 
jejich děti nacvičily a zároveň je podpo-
řili koupí jejich výtvorů,“ osvětlila pro 
speciální přílohu Večerníku okolnosti 
vzniku vánočního jarmarku učitelka 
brodecké ZŠ Pavla Freharová.
Většinu výrobků na jarmark dělaly 
samy děti v rámci školní výuky. Zahan-
bit se ale nenechali ani jejich rodiče. 
Cukroví, perníčky, muffiny, svícny, 

sněhuláky z  polystyrenu, záložky do 
knížek a  mnoho dalšího, to všechno 
na jarmark přinesli, aby děti podpoři-
li. „Výrobky se mi moc líbily, protože 
byly velice kreativní. Sama jsem si kou-
pila perníkový stromeček, andílky na 
zavěšení a  záložku do knížky,“ svěřila 
se jedna z maminek. Veškerý výdělek 
bude nakonec použit na zakoupení 
školních potřeb pro děti.
Jarmark doprovázela také hudební 

vystoupení žáků. Zazpívali tematické 
vánoční písně Bude zima, bude mráz, 
Vánoce, Vánoce, přicházejí, Půjdem 
spolu do Betléma, Bílý vánoční slon 

nebo třeba Nad horama vyšla hvězda. 
Někteří zahráli i na flétny nebo kláve-
sy. A  nakonec přišla i  pohádka Čert 
a Káča. U ní se návštěvníci nejednou 

Vůně horkého pomerančového punče, čerstvě napečeného 
cukroví a perníku se linuly celým kulturním domem v Brod-
ku u Konice. V takové atmosféře zde druhý prosincový pátek 
premiérově proběhl vánoční jarmark. Pořádaly jej tamní 
základní a mateřská škola a kulturní komise obecního úřadu, 
které do programu zahrnuly jednak prodejní výstavu ručně 
dělaných výrobků, ale i pestrá hudební vystoupení žáků. 
A Večerník byl u toho!
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Já bych jinak po maturitě šel na 
vojnu. A  tady na právech nebyla 
matika. Nebylo tolik škol, které 
u  přijímaček nevyžadovaly mati-
ku, a to pro mě bylo docela důle-
žité. Nicméně i  za totáče to byla 
prestižní škola, na kterou se dalo 
velmi těžko dostat. Já jsem neměl 
jaksi ten správný původ a ty body 
za to členství v  té straně. Protože 
jsem udělal dobře přijímačky na 
plný počet bodů, tak mě nevzali 
na řádné studium ale na takzvané 
mimořádné, kterému se také říká 
nultý ročník. To spočívalo v tom, 
že jsem rok myl černý nádobí na 
Kolejích Na Větrníku. Během 
toho jsem si udělal zkoušky z řím-
ského práva a  z  historie práva. 
Poté už bylo jasné, že všechny, kte-
ří byli v nultém ročníku, vezmou. 
Když jsme si to odpracovali tím 
nádobím.“(smích)

 Přednedávnem skončila 
čtvrtá řada úspěšné 

show Tvoje tvář má známý hlas, 
ve které jste byl jedním z porotců. 
Jak jste se v této roli cítil? 
„Báječně. Sedět mezi Alešem Há-
mou, Kubou Kohákem a  prima 
externím porotcem, to je záruka 
nadstandardně stráveného večera. 
Takže my jsme si to užívali a mu-
sím potvrdit, že každý večer byl 
skvělým zážitkem. Každý týden 
se také stalo, že jedno nebo i dvě 
čísla nám opravdu vyrazila dech. 
Je k nevíře, kde se tak šikovní lidé 
pořád berou.“

 Máte nějaké zážitky 
z  natáčení buď Tváře, 

nebo nějakého klipu, na které 
s úsměvem vzpomínáte?
„Dneska už s  úsměvem, no... 
Když se křtil singl Na ptáky jsme 
krátký, ještě v  rámci naší Čes-
koslovenské federace, tak jsem 
skočil premiérový bungee jum-
ping. Byl jsem první, kdo se tady 
oficiálně, a  navíc pod dohledem 

televizních kamer, vrhl z  balónu 
po hlavě. Přišlo mi, že to k té pís-
ničce tak báječně sedí. Nečekal 
jsem, když za měsíc potom budu 
točit videoklip, že mě vyhecují, 

abych lítal na padáku. Ono se to 
ale moc nepovedlo. Ten padák se 
od té lodi, co ho táhne, utrhne, 
sbalí se a já spadnu z třiceti met-
rů. Nespadl jsem do vody ale bo-

hužel na pevninu. Naštěstí jsem 
se nezabil, ale nicméně jsem si 
zlomil zápěstí na několik kousků. 
Důsledek byl, že jsem tři čtvrtě 
roku nemohl hrát na kytaru.“

����	�
	��
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kdo je janek ledecký
Jedna z nejznámějších hudebních hvězd české scény. Poprvé si získal pozor-
nost publika jako frontman rockové kapely Žentour, když tato skupina v roce 
1989 vyhrála televizní hitparádu ´Triangl´ s písničkou Utajený světadíl hned 
třikrát za sebou a v létě získala s hitem Promilujem celou noc Bratislavskou 
lyru na nejprestižnějším Československém mezinárodním hudebním festiva-
lu. Následoval singl Všechno bude fajn a Žentour byl definitivně katapultován 
z rockových klubů na stadiony. Album Žentour 003 se stalo nejprodávanějším na trhu. Následovalo al-
bum Žentour 005 s legendárním hitem Proklínám. V roce 1992 se Janek vydává na samostatnou dráhu. 
Jeho první sólové album Na ptáky jsme krátký bylo natolik úspěšné, že se stal skutečnou megahvězdou 
showbyznysu. Jeho úspěch byl potvrzen mnoha prestižními oceněními. Roku 1996 vydal nové album Sli-
by se maj plnit o Vánocích. To se stalo okamžitě zlatým a koncert v Lucerně přenášený Českou televizí 
zlomil veškeré předchozí rekordy. O rok později obrdžel Janek cenu Česká Gramy (Zlatý Anděl) jako 
zpěvák roku. Na jaře toho samého roku nahrál nové album pojmenované "Mít kliku" a podepsal ex-
kluzivní smlouvu s BMG. Posléze přešel na muzikálová prkna, kde slavil úspěchy doma i v zahraničí. 
A to nejenom se „svým“ dílem Hamlet. V roce 2013 bylo natočeno album Žentour 007, které vychází po 
dvaadvacetileté (!) pauze.
Je vystudovaným právníkem, Jeho syn Jonáš je výtvarník, komiksový kreslíř a hudebník, dcera Ester je 
vynikající lyžařka a snowboardistka, dvojnásobná juniorská mistryně světa z roku 2013, mistryně světa 
z roku 2015 v kategorii dospělých.
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Na Štědrý den se nebojte vo-
lit ke každému pokrmu jiné 
pití. Takhle to možná vypadá, 
že budete mít na konci večera 
půl lednice rozpitých lahví, ale 
vůbec tomu tak být nemusí, 
neboť Štědrý večer je dlouhý, 
a  navíc - co se nevypije hned, 
dopije se třeba už druhý den. 
V každém případě si nachystej-
te sklenic raději víc. te sklenic raději víc. 

Pivo, nebo víno?Pivo, nebo víno?

Nejprve se zamyslete nad tím, 
zda budete pít víno, pivo či to 
kombinovat. Přípitek je vhod-
né začít sektem či aperitivem. 

Vedle něj můžete popíjet už 
i  pivo, ideálně nějaké silněji 
chmelené, které podpoří chuť 
k jídlu. Jestliže budete podávat 
i  předkrm, pak můžete pokra-
čovat aperitivem či začít s leh-
kým kabinetním vínem, které 
má nižší obsah alkoholu. Často 
se podává tradiční houbový 
kuba, ke kterému se hodí na-
příklad víno Zweigeltrebe.příklad víno Zweigeltrebe.

Ke kaprovi Ke kaprovi 
se hodí Ryzlink se hodí Ryzlink 

Kdo má rád třeba tu vánoční 
rybí, vůbec se ji nemusí bát 
kombinovat jak s  vínem, tak 
i  pivem - opět zabodujete 

s  Zweigeltrebe, Rulandským 
bílým či pivem typu ležák. 
Co se hlavního chodu týká, 
vhodné je jak víno, tak i pivo. 
Tradiční smažený kapr se sa-
látem vynikne s  Ryzlinkem, 
volit můžete například rýnský 
či vlašský, ideálním pivem je 
v  tomto případě opět ležák, 

který se hodí k  jakýmkoliv 
výraznějším masům a  pokr-
mům. Pokud budete serví-
rovat lehká světlá masa jako 
například kuřecí, tresku, can-
dáta, mořské plody, pak volte 
pivo světlé. Jestliže máte rádi 
lososa, chybu neuděláte s Ru-
landským šedým.

K cukroví buï K cukroví buï 
Pálavu, èi medovinuPálavu, èi medovinu

Tady můžete volit ze široké šká-
ly přírodně sladkých vín, jako je 
například Moravský muškát, Pá-
lava, Tramín, bát se nemusíte ani 
medoviny či ořechovky. Co se 
piv týká, vyzkoušejte třeba Bock 
nebo nějaké to ze sladkých, která 
mají vyšší obsah alkoholu a zbyt-
kový extrakt. Celkově se v závěru 
hodování doporučují pít piva 
s vyšším obsahem alkoholu pro 
dobré zažívání.dobré zažívání.

Na závìr cherry Na závìr cherry 

Malým tipem na závěr je cher-
ry, které se hodí jak k hlavnímu 
chodu, tak i k dezertům. Kaž-
dopádně se výběr pití a  jídla 
řídí vašimi chutěmi, kterým se 
meze nekladou. Určitě nezapo-
meňte vše správně vychladit!

CO PÍT NA ŠT�DRÝ DEN?
Jak konzumovat alkohol, abychom se povznesli a nikoliv upadli 

„Štědrý večer nastal, když jsem doma chlastal,“ zpívá 

v populární písni Xindl X. Alkohol k vánočním svátkům 

může patřit, ale určitě ho nesmí být moc. Vhodné pití 

náleží k prostřenému stolu stejně jako dobré jídlo. Co 

tedy pít a v jaké kombinaci?
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Ingredience
 120 g 
 120 g 
 2  
 1  

 3  

Krém:
 200 ml 
 70 g 
 3  
 2  
 1  
 1  
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Ingredience
 250 g 
 200 ml 
 100 g 
 60 g 
 60 g 
 60 g 
 3  
 1  

 1  

 1  
� ���
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Ingredience

 200 g 
 150 g 
 100 g 
 50 g 
 2  

Ingredience
 250 g 
 120 ml 
 120 ml 
 60 ml 
 2  
 1  

 1  

Brownies øezy

Vanilkovo-medová 
 BÁBOVKA
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Postup
 200 g 
 200 g 
 100 g 
 5  

 5  
 3  

������
 2  
 80 g 
 80 g 
 150 g 

Ingredience

Postup

Keksíky
 700 g 
 200 g 
 125 g 
 4  
 1  
 1  

Ingredience

Ingredience
 250 g 
 250 g 
 100 g 
 5  
 1  

 2  

 
Ingredience

 2  
 200 g 

 100 g 

�����	��	����	��
 200 g 

 60 g 

 120 g 
 1  

13
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Jak se již stalo příjemným zvykem Večerníku, v každé vánoční příloze se také věnujeme dětem. 
Už pár let zpovídáme místní ratolesti a pokaždé jsme zvědaví na to, co mají na Vánocích nejraději. 
Pojďme se tedy podívat na nejkrásnější svátky očima dětí...

CO MÁTE NA VÁNOCÍCH NEJRAD�JI?

MÍŠAMÍŠA
ZAPLETALZAPLETAL

IVÁNEK IVÁNEK 
MACHALAMACHALA

KRISTÝNKA KRISTÝNKA 
ANNA ANNA 

DVOØÁKOVÁDVOØÁKOVÁ

IVOŠEK IVOŠEK 
MYNAØÍKMYNAØÍK

SANDRA SANDRA 
ÈÍŠECKÁÈÍŠECKÁ

ANIÈKA ANIÈKA 
MACHALOVÁMACHALOVÁ

PAVLÍÈEK PAVLÍÈEK 
OBORSKÝOBORSKÝ

„Mám rád zdobení vánočního stromečku, 
když můžu rozdávat dárečky, rozbalování 
svých dárečků a sledování pohádek.“

„Moc rád kupuji s tatínkem kapra, taky 
mám rád, když všichni doma zdobíme vá-
noční stromeček a jsme spolu.“

„Těším se na pečení a zdobení perníčků s mamin-
kou, zdobení vánočního stromku a ráda se dívám 
na vánoční hvězdu na našem stromečku.“

„O Vánocích mám moc rád kapra s brambo-
rovým salátem a také chvíle u vánočního stro-
mečku, které s rodinou trávíme pohromadě.“

„Na Vánocích mám nejradě-
ji to, že je konečně jednou za 
rok klid. Také se mi líbí sle-
dovat, jak lidé předstírají, že 
se najednou mají rádi.“

„Vždycky se těším hrozně na Ježíška, ten-
to rok bych měla dostat koloběžku. Ráda 
peču s maminkou cukroví.“

„Nejraději mám dárečky pod stromečkem 
a svítící stromeček. Také rád zpívám vánoční 
koledy, které jsme se učili ve školce.“
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EXKLUZIVNÍ
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 Vždycky jste chtěla být 
herečkou, nebo jste sni-

la o jiné kariéře?
„Nevyrostla jsem v hereckém pro-
středí, takže mě nikdy nenapadlo, 
že bych mohla být herečka. A  na 
princezny jsem si nehrála vůbec. 
Byla jsem spíše klukovský typ. 
Vlastně to byla trochu náhoda. 
Chtěla jsem zpívat, a  tak jsem šla 
dělat zkoušky na konzervatoř. 
Hned napoprvé mě přijali, natočila 
jsem Podnájemníky. Bylo to tedy 
spíš tak, že jsem měla veliké štěstí.“spíš tak

 Jak vzpomínáte na roli 
Alenky v  trilogii Podná-

jemníci, Otec nebo syn a Dopis 
psaný španělsky?
„To je alfa a omega mojí kariéry. Bez 
Alenky bychom tady spolu dneska asi 
nemluvily. Podnájemníky odvysílali 
o Vánocích v  době, kdy byl jen jeden 
program. Inscenace byla tak úspěšná, 
že jsem okamžitě začala dostávat na-
bídky na další inscenace a  pohádky 
a filmy. Pak už to šlo samo a rychle.“a filmy. P

 V  pohádkách jste ztvár-
nila mnoho rolí prince-

zen. Co dělají takové princezny 
po svatbě?
„Nevím, co na to mám odpovědět. 
(smích) Pokud vím, z  princezen se 

po svatbě stanou královny a ty vy-
chovávají následníky trůnu.“chováva

 Ze všech rolí, které jste 
hrála jako princezna, 

vryla se vám osobně některá z   
nich do paměti?
„Ze svých pohádek mám ráda 
nejen ty kultovní, ale i  ty, které 
mezi ně nepatří. Třeba tu o Zrzavé 
Andule nebo Chytrou princeznu.“A

 Jaká je vaše nejoblíbe-
nější vánoční pohádka? 

Ať už ta, kde jste sama hrála, 
nebo třeba nějaká současná.
„Současné pohádky nemám moc 
nakoukané, ale z   těch novějších 
je to určitě Anděl Páně. Je to pro 
mě krásná směsice příběhů, Vá-
noc i humoru, který je mi blízký. 
Dvojku jsem ještě neviděla, tak 
se na ni letos o  Štědrém dnu 
moc těším.“m

 Jaký vůbec máte 
názor na sou-

časné české pohádky? 
Myslíte, že starší kla-
siky byly a stále jsou 
lepší?

„Jsem staromil a čím dál větší kon-
zerva. (úsměv) Některým novým 
pohádkám moc nerozumím, ale 
třeba je ta chyba ve 
mně.“

 Momentálně se věnujete 
především divadlu, už 

ne tak filmu. Vrátila byste se ráda 
na televizní obrazovky?
„To není věc, kterou umím ovliv-
nit. Kdysi to šlo samo, ale doba 
se změnila a  už to tak nefunguje. 
Po revoluci jsem měla miminko, 
potom jsem dva roky podnika-
la a  vlastně jsem se nezúčastnila 
všech těch změn v   oboru. Přišli 
noví režiséři a  já se s   nimi nepo-
tkala. A  jak se říká, sejde z   očí, 
sejde z  mysli.“sejde z 

 Jak vnímáte tento pře-
chod z   filmových rolí 

čistě na divadelní prkna? V   di-
vadelní společnosti Háta hrajete 
víceméně pouze komedie. Vyho-
vuje vám to tak, nebo uvažujete 
o  nějaké alternativě, třeba váž-
ných hrách?
„Nepřecházím od filmu k   divadlu. 
Divadlo jsem nikdy hrát nepřestala, 
kromě doby, kdy jsem měla Míšu 
a podnikání. A to, že hrajeme v  Hátě 

komedie, je dané. Jsme zájez-
dové divadlo a  lidé, kteří 

na nás chodí, si chtějí 
odpočinout a  bavit 
se. Ale neříkám, že 
bych si nezahrála 
nějakou pěknou kr-

vavou tragédii.“

 Vánoce se již blíží. Slaví-
te tyto svátky tradičně?

„Ano. Máme vygruntováno, nape-
čeno, chystáme bramborový salát, 
kapra, stromeček, dárky. Ale nejs-
me takoví ti vánoční šílenci.“me tako

 Byly Vánoce jiné, když 
byla vaše dcera Míša 

malá?
„Když jsou děti malé, Vánoce pro-
bíhají samozřejmě jinak. Pak už se 

to bere s   větším nadhledem, tedy 
alespoň u nás.“alespoň

 Kolik druhů cukroví pe-
čete?

„Mívala jsem tak třináct druhů 
cukroví, ale to už teď nedělám. 
Časem se vyeliminují ty nejoblíbe-
nější druhy a zůstane jich tak šest. 
K   tomu každý rok trochu experi-
mentujeme a  zkoušíme nějakou 
novinku.“

 Dokázala byste zabít 
kapra?

„Nedokázala. Kdysi ho zabíjel ta-
tínek, poté jsem začala kupovat 
vykuchaného. V  poslední době se 
ovšem rozšířila nabídka ryb. Kro-
mě tradičního kapra na Vánoce 
kupuju i lososa a jiné ryby, protože 
ne všichni se na kaprovi shodneme. 
Tradice tedy dodržujeme, ale také 
je trochu inovujeme.“ 
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„Princezna“ Ivana Andrlová je spjatá s   pohádkami jako 

málokdo. Zejména v  sedmdesátých a osmdesátých letech si 

zahrála v  nespočtu z  nich, včetně nejznámějších jako jsou Princ a Večernice, 

Princové jsou na draka, O chytrém Honzovi a mnoho dalších. A protože se Vánoce 

kvapem blíží a právě s  nimi si pohádky nejvíce pojíme, nemohli jsme v  tomto 

svátečním období vynechat rozhovor s touto známou osobností, která nedávno 

zavítala u příležitosti divadelního představení do Jesence, kde se představila 

v komedii Byt na inzerát.

„JSEM STAROMIL A ÈÍM DÁL VÌTŠÍ KONZERVA...“
Tradice na Vánoce dodržujeme, ale také je 

trochu inovujeme. Máme vygruntováno, 

nape�eno, chystáme bramborový salát, kapra, 

strome�ek, dárky. 

Ale nejsme takoví ti váno�ní šílenci...
Ze všech rolí, které jste
hrála jako princezna,

vryla se vám osobně některá z 
nich do paměti?
„Ze svých pohádek mám ráda
nejen ty kultovní, ale i  ty, které
mezi ně nepatří. Třeba tu o Zrzavé
Andule nebo Chytrou princeznu.“Andule

Jaká je vaše nejoblíbe-
nější vánoční pohádka?

Ať už ta, kde jste sama hrála,
nebo třeba nějaká současná.
„Současné pohádky nemám moc 
nakoukané, ale z   těch novějších
je to určitě Anděl Páně. Je to pro 
mě krásná směsice příběhů, Vá--
noc i humoru, který je mi blízkýýýýýýýý...
Dvojku jsem ještě neviděla, takk kk 
se na ni letos o  Štědrém dnuu 
moc těším.“moc těš

Jaký vůbec mátee e 
názor na sou-

časné české pohádky??
Myslíte, že starší kla-
siky byly a stále jsou
lepší?

pohádkám moc nerozumím, ale 
třeba je ta a chchybybybybyba a veve 
mně.“

vuje vám to tak, nebo uvažujete 
o  nějaké alternativě, třeba váž-
ných hrách?
„Nepřecházím od filmu k   divadlu. 
Divadlo jsem nikdy hrát nepřestala, 
kromě doby, kdy jsem měla Míšu 
a podnikání. A to, že hrajeme v  Hátě 

komedie, je dané. Jsme zájez-
dové divadlo a  lidé, kteří 

na nás chodí, si chtějí 
odpočinout a  bavit 
se. Ale neříkám, že 
bbych si nezahrála 
nějakou pěknou kr-

vavou tragédii.“

Dokázala byste zabít
kapra?

okázala. Kdysi ho zabíjel ta-
poté jsem začala kupovat

chaného. V  poslední době se
m rozšířila nabídka ryb. Kro-
radičního kapra na Vánoce
u i lososa a jiné ryby, protože
chni se na kaprovi shodneme.
ce tedy dodržujeme, ale také
chu inovujeme.“

�  narodila se 28. října 1960 ve Vysokém Mýtě
�  po studiu na pražské konzervatoři v roce 1982 působila v Divadle Jiřího Wolkera (dnešní divadlo v Dlouhé)
�  byla vdaná za herce Ivana Vyskočila, s nímž má dceru Michaelu
�  do širšího diváckého povědomí vstoupila televizním seriálem Podnájemníci, kde si zahrála Alenku, 

tehdy jí bylo 16 let
�  dříve byla výraznou představitelkou princezen (Princ a Večernice, Princové jsou na draka a mnoho dalších)
�  počátkem devadesátých let minulého století začala postupně ustupovat z  televizních obrazovek 

a až v roce 2013 navázala v tomto směru rolí Alžběty v seriálu Sanitka
�  je držitelkou Ceny Františka Filipovského za nejlepší ženský herecký výkon v  dabingu za ztvárnění 

hlavní role Ally McBealové ve stejnojmenném seriálu
�  od roku 1997 je členkou soukromé Divadelní společnosti Háta, kterou spoluzakládala
�  zajímavost: v devadesátých letech minulého století krátce podnikala v oblasti zdravého životního stylu a zeštíhlení

kdo je ivana andrlová
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